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گروه اقتصادی - در حالی که در 
قانون جهش تولید مسکن اشاره ای به 
آورده متقاضیان نشــده، اعلام شده که 
شرط بانک ها برای پرداخت تسهیلات، 
تکمیل آورده متقاضیان اســت.  ارائه 
تسهیلات نهضت ملی مسکن یکی از 
مهم ترین دغدغه های ساخت ۴ میلیون 
واحد مسکونی به شمار می رود که پس 
از کشــمش های بسیار زیاد و پیگیری 
وزیر راه وشهرسازی، روابط عمومی 
بانک مرکزی اعلام کرد بر اساس قانون 
جهش تولید مسکن، بانک ها مکلف 
هستند تســهیلات ساخت مسکن را 
متناسب با پیشرفت ساخت واحدها، 
به صــورت مرحله ای بــه متقاضیان 
واجد شــرایط پرداخــت کنند. طبق 
این قانون، متقاضیانی واجد شــرایط 
دریافت تســهیلات ساخت مسکن 
هستند که پس از تکمیل مدارک، سهم 
آورده نقدی خود را واریز کنند.به گفته 
مدیرکل روابط عمومی بانک مرکزی 
بدیهی است اگر بانکی پس از تکمیل 

مدارک و واریز حصه نقدی )آورده( از 
ســوی متقاضی، سهم خود را نپردازد، 
مشــمول جریمه مالیاتی لحاظ شده 
در قانون جهش تولید مسکن خواهد 
شــد. بانک مرکزی پیش تر، بخشنامه 
مربوطه را به شــبکه بانکی ابلاغ کرده 
بر حســن اجرای آن نظارت می کند.
طبــق قانــون جهش تولید مســکن 
بانک ها و موسسات اعتباری غیر بانکی 
مکلف هستند حداقل بیست درصد از 
تسهیلات پرداختی نظام بانکی در هر 
سال را بانرخ سود مصوب شورای پول 
و اعتبار به بخش مســکن اختصاص 
دهند، به صورتی که در ســال اجرای 
قانون از حداقل سه میلیون و ۶۰۰ هزار 
میلیارد ریال تسهیلات برای واحد های 
موضوع ایــن قانون کمتر نباشــد و 
برای ســال های آینده نیز حداقل منابع 
تسهیلاتی اعلام شده با افزایش درصد 
مطابق با نرخ تورم سالانه افزایش یابد.
طبق این قانون تسیهلات اعلام شده بر 
اســاس نیاز سالانه مسکن در طرح ها 

و برنامه های اعلام شــده وزارت راه 
وشهرســازی پرداخت می شــود در 
صورت ترکیب منابــع بانک عامل با 
منابع صندوق ملی مســکن، نرخ سود 
تســیهلات براساس نسبت مشارکت 
منابــع صندوق ملی مســکن با بانک 
عامل وبراســاس نرخ ســود مصوب 
شورای پول واعتبار، محاسبه می شود.
طبق بررســی های صورت گرفته در 
قانون جهش تولید مسکن به این نکته 
اشاره نشده بود که پرداخت تسهیلات 
منوط به واریز آورده متقاضی است که 
اعلام این موضوع خود می تواند زمینه 
ساز عدم همکاری بانک ها در پرداخت 

تسهیلات شود.
بهانــه بانک ها بــرای عدم 
پرداخت تســهیلات نهضت ملی 

مسکن
به گفتــه آقای فرشــید ایلاتی 
کارشــناس مســکن در قانون جهش 
تولید مسکن هیچ اشاره ای به پرداخت 
آورده متقاضی نشــده اســت و اعلام 

پیش شرط تامین آورده متقاضی طبق 
آیین نامه بانک مرکزی ممکن اســت 
زمینه ســاز عدم پرداخت تسیهلات 
شــود و ترمزی برای پرداخت باشد. 
او می گوید: در صورتی که ۲۰ درصد 
آورده و ۲۰ درصد تســهیلات باشــد 
می تواند در اجرایی شــدن این طرح 

کمک کند.
هشــدار وزیر راه: بانک ها 
همکاری نکنند، وعده مســکنی 

دولت محقق نمی شود
چندی پیش هم رســتم قاسمی 
وزیر راه وشهرســازی اعلام کرده بود 
کــه بانک ها در پرداخت تســهیلات 
ســاخت خانه های طرح نهضت ملی 
مسکن همکاری نمی کنند. او گفته بود 
در قانون جهش تولید مســکن پیش 
بینی شده که ۲۰ درصد منابع تسهیلاتی 
بانک ها به حوزه مسکن اختصاص پیدا 
کند در حالی که بانک ها همکاری لازم 
را ندارند، در صورتی که تســهیلات 
بخش تولید مسکن به موقع پرداخت 

نشود، در انجام تعهدات برای ساخت 
۴ میلیون واحد مسکونی در چهار سال 
با مشــکل مواجه می شویم. ساخت ۳ 
میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مســکونی 
در شهر ها و ۸۰۰ هزار واحد مسکونی 
در روســتا مطابق با طرح نهضت ملی 
مسکن برنامه ریزی شده در همین راستا 
برای حدود یــک میلیون و ۵۰۰ هزار 
زمین تأمین شده است. هم اکنون زمین 
مورد نیاز برای ســاخت یک میلیون 
و ۴۰۰ هزار واحد مســکونی در حال 
تغییر کاربری در شورای برنامه ریزی 

استان و شورای عالی شهرسازی است 
که باید تا پایان شــهریور انجام شود؛ 
ضمن اینکه موضوع تأمین زمین برای 
۳ میلیون و ۲۰۰ هزار واحد مسکونی 

شهری تا پایان شهریور حل می شود.
در حــال حاضر با توجه به اعلام 
وزارت راه وشهرسازی مبنی بر تحویل 
۱۰۰ هزار واحد مسکونی در شهریور 
ماه و متناســب با هفته دولت بنابراین 
باید روند اجرایی شدن هرچه سریعتر 
پروژه های نهضت ملی مسکن سرعت 

گیرد.
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گــروه اقتصادی - چندی پیش 
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
خبر از عزم دولت برای تفکیک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت و تشــکیل 
وزارت بازرگانی داد. این طرح که البته 
طرح جدیدی نبوده و دولت دوازدهم 
نیز در سال ۹۸ اصرار زیادی به تشکیل 
وزارت بازرگانی داشــت، موافقان و 
مخالفان زیادی دارد. به اعتقاد موافقان 
تشــکیل وزارت بازرگانــی، تفکیک 
بخــش تولید و تجــارت می تواند به 
حل چالش های فعلی کشور از جمله 
سیاست گذاری در حوزه تنظیم بازار، 
صیانــت از حقوق مصرف کننده، رفع 
دقیق تر موانع صنایع و… منجر شود اما 
در مقابل مخالفان تفکیک این وزارت 

خانه معتقدند که تشکیل مجدد وزارت 
بازرگانی صرفاً منجر به بزرگ شــدن 
بدنه دولت، ناهماهنگی در سیاســت 
گذاری ها، ایجاد بســتر فساد و رانت، 
هزینه تراشی های جدید و روان شدن 

فرایند واردات به کشور می شود.
در گزارش هــای قبلــی تحت 
عناوین چرا تشکیل وزارت بازرگانی 
مهم است؟ تصمیمات خلق الساعه به 
تولید ضربــه می زند نه احیای وزارت 
بازرگانی، تشــکیل وزارت بازرگانی 
یک گام رو به عقب است، ناگفته هایی 
از تشــکیل وزارت بازرگانی، مســیر 
مهار تورم از تشکیل وزارت بازرگانی 
نمی گذرد و آیا احیای وزارت بازرگانی 
مشــکل تنظیم بــازار را حل خواهد 

کرد؟ نظــر فعالان بخش خصوصی و 
کارشناســان اقتصادی را درباره احیا 
یا عــدم احیای وزارت بازرگانی جویا 
شــدیم. در گزارش فعلی نیز نظرات 
نمایندگان مجلس منعکس شده که در 

ادامه می آید.
تشکیل وزارت بازرگانی به 

سود کشور است
در این رابطه اقبال شاکری، عضو 
کمیســیون عمران مجلس اظهار کرد: 
برای تفکیــک وزارت صنعت، معدن 
و تجارت باید بررسی های کارشناسی 
بیشــتری صورت گیرد و نیاز است که 
در جلسه سران قوا میان رئیس جمهور 
و رئیس مجلــس مذاکراتی با حضور 
ریاســت کمیســیون صنایع و معادن 

مجلس انجام شود.
وی افــزود: رئیــس مجلس در 
جلسه استیضاح وزیر صمت اعلام کرد 
که با دولت صحبت شده تا برای تفکیک 
وظایف وزارتخانه لایحه بفرستند و در 
نهایت هر سیاســتی که اعمال شــود، 
این موضوع در صحن اعلام شــده و 
موافقت نمایندگان بــه این دلیل بوده 
است. همچنین با در نظر گرفتن دیگر 
پارامترها و سابقه موافقت مجلس با این 
موضوع )سوابق آن در مجمع تشخیص 
مصلحت نظام موجود است(، تشکیل 

وزارت بازرگانی فی البداهه نیست.
ایــرادات جزی به طرح وارد 

است
شاکری با اشاره به موافقت مجلس 
دهم با تشکیل وزارت بازرگانی، گفت: 
ایرادات جزئی به این طرح وارد شــده 
بود که قابل حل است. این موضوع باید 
هــر چه زودتر میــان مجلس و دولت 
تعیین تکلیف شــود و به یک توافقی 
برســیم. مجلس قبل بــا این موضوع 
موافقــت کــرده و حتــی در مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام نیز بررسی 
شده است. وی با بیان اینکه اکنون برای 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی نیز 
باید وزیر معرفی شــود، ادامه داد: بهتر 
اســت این دو موضوع هرچه سریع تر 
و همزمــان انجام شــود. مجلس باید 
کار خــود را پیگیــری کنــد و هر چه 
زودتر مسائل مرتبط با این موضوع در 
جلســاتی با حضور رؤسای دو قوه و 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس حل و 
فصل و گزارش آن به صحن ارائه شود. 
شاکری افزود: هم اکنون حجم سنگینی 
از مسئولیت به وزارت صمت و وزارت 
راه و شهرســازی داده شده است. این 
طرح به رغم اینکه به اعداد وزرا اضافه 
می کند، اما وزارتخانه جدیدی نیست 
و امکانات آن موجود اســت. در واقع 
وزارتخانــه بازرگانــی، نهاد جدیدی 
نیست که هیچ سابقه قبلی نداشته باشد. 
به نظر می رسد توافق برای تشکیل این 
وزارتخانه به ســود کشور باشد. عضو 
کمیســیون عمران مجلس شــورای 

اســلامی اظهار کرد: حجــم زیادی از 
مطالبات در این وزارتخانه زیرساختی 
وجود دارد و هر اندازه مطمئن باشیم که 
با تفکیک اینها امورات مردم بهتر انجام 

می شود، نباید کوتاهی کنیم.
یکپارچگــی امــور تولید و 
بازرگانی به نفع تولید ملی است

در مقابل الله وردی دهقانی، عضو 
کمیسیون صنایع و معادن مجلس ضمن 
اشاره به این موضوع که یکی از مخالفان 
جدی تشکیل وزارت بازرگانی است، 
تصریــح کرد: واقعیت این اســت که 
با تفکیک وزارتخانه هــای بازرگانی 
و صنعــت و معــدن ما با مشــکلات 

عدیده ای رو به رو خواهیم شد

زمانیکــه ایــن دو وزارتخانه از 
یکدیگر جدا بودند، به شــکل امروز 
درگیر تحریم هــا نبودیم. زمانیکه این 
دو وزارتخانــه از یکدیگر جدا بودند، 
به شکل امروز درگیر تحریم ها نبودیم. 
تحریم ها طی ۱۰ سال اخیر افزایش یافته 
است و به همین دلیل درگیر مشکلاتی 
شــده ایم. وی ادامه داد: زمانی که یک 
وزیــر در رأس امور تولید و بازرگانی 
قــرار دارد و هماهنگی های لازم را در 
این زمینــه انجام می دهد، یکپارچگی 
امــور در این زمینه ها به نفع کشــور و 
تولید ملی اســت. اگر بخواهیم مسئله 
تولیــد و بازرگانی را از هم جدا کنیم و 
هر کدام را به یک وزارتخانه بسپاریم، 

قطعاً با مشکل مواجه می شویم.
شــرایط ما با کشــورهای 

پیشرفته متفاوت است
دهقانی افزود: با تشکیل وزارت 
بازرگانی خلاف اصل ۴۴ قانون اساسی 
عمل می کنیم و به تولید ضربه می زنیم. 
زیرا برای دو موضوعی که کاملًا مرتبط 
با یکدیگــر هســتند دو نفر تصمیم 
می گیرند و ایــن باعث بروز تعارض 

می شود. مسائلی از قبیل تولید، اشتغال، 
کار، ارزش افــزوده، جلوگیری از خام 
فروشــی و ممانعت از ورود کالاهای 
لوکــس و غیرضروری به کشــور و 
کالاهایی که امکان تولید آنها در داخل 
کشور وجود دارد، مسائلی هستند که به 
یکدیگر ارتباط دارند و نمی توان آنها را 

از هم جدا کرد.
عضو کمیســیون صنایع و معادن 
مجلس خاطرنشــان کرد: وضعیت ما 
با شرایط کشــورهای پیشرفته کاملًا 
متفاوت اســت. تولیدات این کشورها 
بسیار رقابتی است و ارزان تر به دست 
می آید و بنابراین آنها به دنبال یافتن بازار 
مناسب برای صادرات کالاها و واردات 

مواد اولیه موردنیازشان هستند. ما این 
شــرایط را نداریم و جدا کردن وزارت 
بازرگانی از وزارت صنعت و معدن به 

معنای آسیب رساندن به کشور است 
جدا کردن وزارت بازرگانی 
از وزارت صنعــت و معــدن به 
معنای آسیب رساندن به کشور 

است
وی در ادامه گفت: اجرای قانون 
تمرکــز وظایف و اختیــارات بخش 
کشاورزی در وزارت جهاد کشاورزی 
بــه بهبود اوضاع کمــک می کند. الان 
می بینیم که بخشی از وظایف مربوط به 
سیاست گذاری و مدیریت امور تولید 
و توزیع به وزارت جهاد کشــاورزی 
واگذار شــده است و بخشــی نیز از 
جمله اختیــارات وزارتخانه صنعت 
و معدن اســت. هماهنگی بین این دو 
وزارتخانه مشــکل زا شده است. باید 
امور به صورت متمرکز در اختیار یک 
وزارتخانه باشد. اگر وزارت بازرگانی 
تشکیل دهیم و بخش تولید و بازرگانی 
را به طور کلــی از یکدیگر جدا کنیم، 
در واقــع همین معضل را در ســطح 

گسترده تری در کشور خواهیم داشت.
تفکیک، کشــور را واردات 

محور می کند
دهقانی خاطرنشــان کرد: همان 
طور که به درســتی کارشناسان اشاره 
می کنند، تشــکیل وزارت بازرگانی به 
واردات محور شــدن اقتصاد کشــور 
می انجامــد و این موضــوع به امنیت 
غذایی ما ضربــه خواهد زد. تفکیک 
بخش تولید و تجارت به معنای ضربه 
زدن به تولید ملی به معنای عام اســت 
که شــامل تولید خدمات هم می شود. 
تولیدات کشــاورزی که برای امنیت 
غذایی کشور مهم هســتند نیز از این 
امر آسیب می بینند. وی تأکید کرد: بنده 

با نتایج گــزارش مرکز پژوهش های 
مجلس مبنی بر اینکه مسئولیت واحد 
تولید و تجارت به نفع تولید ملی است، 
موافق هســتم. همانطور کــه در این 
گزارش آمده است، وحدت مدیریت 
بخــش تولید و تجارت در کشــور به 
برخــورداری تولیدات ما در بازارهای 
جهانی از شــرایط بهتر کمک می کند 
و سیاست های واردات و صادرات در 
صورت مدیریت واحد تولید و تجارت 

به ثمر خواهد نشست.
تشــکیل وزارت بازرگانی، 
پاسخگوی شرایط کنونی نیست
همچنین ســید علی یزدی خواه، 
نماینده مردم تهران در مجلس شورای 
اسلامی، در مخالفت با تشکیل وزارت 
بازرگانی گفت: بخش اعظم اقتصاد ما 
دولتی است و هر اندازه بخش عریض و 
طویل شود، گرفتاری مردم مانند گرفتن 
مجوزها و مراجعه به دستگاه های دولتی 
بیشتر خواهد بود. از سوی دیگر کوچک 
سازی دولت اصلی انکارناپذیر است و 
بیش از سه چهارم بودجه سالانه کشور، 
اعتبــارات فصل های بند »و« بودجه و 

حقوق و دستمزد و هزینه های جاری 
دولت ها است.

عضو کمیسیون فرهنگی مجلس 
با بیان اینکه فربه شدن دولت ها موجب 
افزایــش هزینــه می شــود، ادامه داد: 
بزرگ تر شــدن دولت ها، آسیب ها را 
بیشــتر می کند و راهکار مناسبی برای 

حل مشکلات کشور نیست.
وی با اشــاره به زمــان بر بودن 
فرآیند تشکیل وزارتخانه جدید، اضافه 
کرد: در شــرایطی که تشکیل وزارت 
بازرگانی به عنــوان یک راهکار برای 
حل مســائل کنونی کشور مطرح شده 
اســت، چنانچه این تفکیک صورت 
گیرد، هفت تا هشت ماه شاید هم یک 
ســال زمان نیاز است تا مجدداً بررسی 
کنند ساختار آن به چه صورت باشد. در 
واقع با توجه به فرآیند طولانی تشکیل 
وزارتخانه جدید، دولت سیزدهم عملًا 

فرصت های خود را از دست می دهد.
با توجه به فرآیند طولانی تشکیل 
وزارتخانه جدید، دولت سیزدهم عملًا 

فرصت های خود را از دست می دهد.
یزدی خواه ادامه داد: ساختمان های 
تحت مدیریت این وزارتخانه، نیروها، 
تفکیک اعتبــارات بودجه ای و دیگر 
مــوارد ضــروری و مقدمــات برای 
تشــکیل این وزارتخانه زمان بر است 
و پاســخگوی شــرایط کنونی کشور 
نخواهــد بود. وی افــزود: موافقت یا 
مخالفت با تشــکیل وزارت بازرگانی 
در اختیار نمایندگان مجلس شــورای 
اســلامی اســت که محدودیت های 
بودجه را دارند و از سویی بعید می دانم با 
بزرگ تر شدن دولت از حجم مشکلات 
و بروکراســی اداری ما کاســته شود و 
اگر این مشــکلات بیشتر نشود، کمتر 
نخواهد شد. این گزارش حاکی است 
بررسی های صورت گرفته از جو کنونی 
مجلس نشان می دهد هنوز نمایندگان به 
این جمع بندی نرسیده اند که تشکیل 
وزارت بازرگانی به نفع اقتصاد خواهد 
بــود یا به زیــان آن، هرچند که ظاهراً 
دولت تصمیمــش را برای احیای این 

وزارتخانه گرفته است.

تجارت نیاز به وزارتخانه دارد؟

تفکیک وزارت صمت از دید 
نمایندگان مجلس

چند وقتی است که دوباره احیا یا عدم احیای وزارت بازرگانی تبدیل به یکی از مهم ترین مباحث اقتصاد کشور
 شده است، موضوعی که مخالفان و موافقان سرسختی بین نمایندگان مجلس و بخش خصوصی دارد.

 
گــروه اقتصــادی - رئیس 
اتحادیه بارفروشان خاطر نشان کرد: 
قدرت خرید مردم کاهش چشم گیری 
کرده است در ســال های گذشته که 
مــردم حداقل ۲ کیلو میوه خریداری 
می کردند امروز خریدها دانه ای شده 
است و اگر این روند ادامه داشته باشد 

کشاورزان متضرر خواهند شد.
مصطفی دارایی نژاد با بیان اینکه 
رکود در ۱۰ روز محرم بر بازار میوه و 
تره بار حاکم می شود، گفت: در سال 
جاری تولید میوه ۱.۵ برابر بیشــتر از 

ســال گذشته شــد؛ از این رو شاهد 
ریزش نرخ برخــی از اقلام در بازار 

هستیم.
وی با اشــاره به افزایش کشت 
هندوانه در سال زراعی ۱۴۰۱، گفت: 
ســال گذشته هندوانه در دشت مغان 
در فضای بالغ بر ۱۵۰۰ هکتار کشت 
شد؛ این در حالیست که امسال کشت 
این محصول در ایــن منطقه ۳ برابر 
افزایش پیدا کــرد. به گفته این فعال 
صنفی؛ کشــاورزی در ایران نیازمند 
الگوی کشــت است متاسفانه بالغ بر 

۷۰ درصد محصولات کشت شده در 
ایران آب بر هســتند و این موضوع با 
تنش های آبی که ســالانه شدت آنها 

افزایش پیدا می کند در تضاد است.
دارایی نژاد با اشاره به کاهش ۵۰ 
درصدی خرید میوه از ســوی مردم، 
گفــت: قدرت خرید مــردم کاهش 
چشــم گیری کرده است در سال های 
گذشــته که مردم حداقل ۲ کیلو میوه 
خریــداری می کردند امروز خریدها 

دانه ای شــده اســت و اگر این روند 
ادامه داشــته باشد کشاورزان متضرر 

خواهند شد. 
رئیس اتحادیه بارفروشــان از 
نصف شــدن روند صــادرات میوه 
و تره بــار خبــر داد و افــزود: میوه و 
صیفی جــات کشــاورزان عراقــی 
برداشت شــده است از این رو حجم 
کمی از ایــن محصول از ایران به این 
کشور صادر می شود، برای این مقدار 

کم نیز عراق تعرفه ســنگین گمرکی 
وضــع کرده که قیمت محصولات را 
بالا می برد به همیــن دلیل هم اکنون 
صادرات میوه و تره بار به عراق توجیه 

اقتصادی ندارد.
ایــن فعال صنفی بــا بیان اینکه 
روند صادرات میوه از حدود ۲۰ روز 
آینده بهبود می یابد، گفت: پیش بینی 
می شود که از شهریور ماه قیمت ها به 

نفع کشاورزان تغییر کند.

وی با اشاره به نبود برنامه ریزی 
اصولی درباره صادرات میوه وتره بار، 
خاطر نشــان کــرد: مســئولان در 
وزارت خارجه دیگر کشــورها برای 
تصاحــب بازارهای جدید در تلاش 
از یکدیگر ســبقت می گیرند؛ ترکیه 
هم اکنون برای ۷۰ کشور محصولات 
کشاورزی صادر می کنند و دولت آنها 
برای صادرکنندگان مشوق های لازم 
را در نظر می گیرد این در حالیســت 

که در ایــران صادرکنندگان از چنین 
حمایت هایی برخوردار نیستند.

 رئییس اتحادیه بارفروشــان با 
اشاره به قیمت انواع میوه و صیفی  در 
میدان اصلی تره بار، گفت: سیب زمینی 
کیلویی ۱۰ تا ۱۴ هزار تومان به فروش 
می رسد که با احتساب سود مشروع 
۳۰ درصــد قیمت ایــن محصول در 
خرده فروشی ها باید کیلویی ۱۸ هزار 
تومان باشــد. البتــه گزارش هایی از 
فروش سیب زمینی کیلویی ۲۰ هزار 
تومان نیز به دســت اتحادیه رســیده 

است.
وی ادامــه داد: هلو کیلویی ۱۰ 
تــا ۲۰ هزار تومان، شــلیل کیلویی ۸ 
تا ۲۸ هزار تومــان، هندوانه کیلویی 
۳هزارتومان، خیار با افت شدید قیمت  
کیلویــی ۳ تا ۴ هزارتومــان، طالبی 
و ملــون کیلویی ۶ هــزار تومان، انبه 
کیلویــی ۲۵ تا ۳۵ هزار تومان، گوجه 
ربی کیلویی ۵ هزار و ۵۰۰ تومان و به 
خرده فروشــی ها کیلویی ۷ تا ۸ هزار 
تومان، پیاز کیلویی ۶ تا ۸ هزار تومان 

به فروش رسید.

صادرات میوه نصف شد؛ خرید دانه ای افزایش یافت!

بررســی های صورت گرفته از جو کنونی مجلس نشــان می دهد هنوز نمایندگان به این 
جمع بندی نرســیده اند که تشــکیل وزارت بازرگانی به نفع اقتصــاد خواهد بود یا به 
زیــان آن، هرچند که ظاهراً دولت تصمیمش را برای احیای این وزارتخانه گرفته اســت.

ترمز جدید بانک ها برای پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن

گروه اقتصــادی - وزیر امور 
اقتصــادی و دارایی در دیدار با مجمع 
کارآفرینان با اســتقبال از پیشنهادات 
تشکیل کارگروه های مشترک از فعالان 
اقتصادی و مدیران ایــن وزارتخانه، 
تأکید کرد: گره گشایی برای چهره های 
فعال و خوش ســابقه حوزه صنعت و 
تولید و صادرات، رسالت دولت است.
 سید احسان خاندوزی در نشستی 
با مجمــع کارآفرینان ایران و در جمع 
فعالان اقتصــادی و کارآفرینان اظهار 
کرد: جمــع حاضــر  در جریان نوع 
پیشنهادات و سیاست گذاری هایی که 
وزارت اقتصاد در دوره جدید داشــته 
است، هستند و ما تلاش کرده ایم ستاد 
اقتصــادی دولت را در همین حوزه با 

خود هماهنگ و هم صدا کنیم.
وی اضافه کرد: همچنین تلاش 
کردیم به کســانی که تازه می خواهند 

فعالیت هایشــان را شروع کنند کمک 
کنیم که دسترســی های شان به موارد 
تولید و صادرات کم هزینه و کم زمان 

باشد.
وزیر اقتصاد تأکید کرد: کارآفرینان 
با تجربه و عملکرد خود نشان دادند که 
چقدر توان تولیدی و صادراتی دارند و 
دیگر نیازی نیست که از نو بیازماییم و 

تلاش کنیم.
خاندوزی افزود: تلاش کردیم از 
طریق برخی مشوق ها بار تحمیل شده 
از بیرون صنعــت به کارآفرینان را کم 
کنیم که در این مورد توانستیم کاهش 
پنج درصدی مالیــات و تمدید قانون 
تســهیل را انجام دهیم. وی افزود: در 
حــوزه گمرکی تــلاش کردیم تعداد 
شرکت هایی که می توانند از مسیرهای 

سبز استفاده کنند را  افزایش دهیم.
وزیــر اقتصاد تأکید کــرد: ادعا 

نداریم که تا به امروز شق القمر کرده ایم 
اما در کارنامه یازده ماه گذشــته نشان 
می دهد که عملکرد ما چگونه بوده است 
و نشان می دهد که چقدر پیشنهاداتی که 
از سوی ما مطرح شده در حوزه دغدغه 

تولیدکنندگان بوده است.
وی توضیــح داد: مجموعه نظام 
بروکراســی کشور سنگلاخی را برای 
تولیدکنندگان فراهم می کند و یک دوی 
با مانع و بسیار سخت و خسته کننده و 
فرسایشی است که اگر بخواهید وارد 
عرصه بازارهــای جهانی و صادراتی 
هم بشوید تشــدید می شود و از یک 
اندازه ای هم بزرگ تر شوید ملاحظات 
و محدودیت های نظارتی و... بیشــتر 

می شود و عرصه را تنگ تر می کند.
خاندوزی عنوان کرد: برای اینکه 
بتوانیــم از بازیگران خوش نام و معتبر 
خود دفاع کنیم و آنها را از این سنگلاخ 

و مســیر سخت و دوی با مانع با هزینه 
کمتری عبور دهیم، ایجاد کارگروهی 
متشــکل از فعالان این حوزه بهترین 

تصمیم است.
وی خطاب به کارآفرینان گفت: 
شــما بزرگواران کــه در این صنعت 
مقدم و پیشرو هستید خودتان مسائل 
را شناسایی و راهکارها را جمع بندی 
کنیــد و بنده و معاونــان وزارت خانه 
هم تمام ظرفیت خودمان را در مســیر 
سیاســت گذاری و تصویــب به کار 

می گیریم.
خاندوزی بــا تأکید بر ضرورت 
امیــدواری و امیدآفرینــی از ســوی 
چهره های شناخته شده صنعت تأکید 
کرد: فعالان اقتصادی خوش نام و معتبر 
می توانند امید دهنده باشــند و به جای 
توصیه به نرفتن در این مسیر، پیشنهاد 

دهنده ورود به این مسیر باشند. 

وزیــر اقتصــاد تصریــح کرد: 
چهره های خوش نام و معتبر و کسانی 
که کارنامه عملکردشان روشن است 
و خواســته غیرقانونی هم ندارند باید 
بتوانند بر مشــکلات و موانع پیش رو 
غلبه کنند، اما بــرای این که بتوانند قد 
بکشــند و بازارهای بیشتری را به ویژه 
در عرصــه منطقــه ای و بین المللی به 
دست گیرندد، حتما نیازمند حمایت 

حاکمیت و دولت ها هستند.
وی تأکیــد کرد: اگــر برعکس 
بخواهیم تضعیف چنین افرادی را در 
پیش بگیریم، ثمــره و نتیجه آن بازی 
مشخص اســت و نیازمند تحلیل هم 
نیست.وزیر اقتصاد استفاده از ظرفیت 
کارگروه پیشنهادی را برای رفع موانع و 
تسهیل مسیر برای کارآفرینان و صنعت 
گران ضروری دانست.وزیر اقتصاد با 
استقبال از پیشنهادات کارآفرینان برای 

رفع موانع پیش روی فعالان اقتصادی، 
درباره برگزاری منظم جلسه با فعالان 
اقتصــادی و کارآفرینــان به صورت 
هفتگی یا دو هفته یکبار قول مســاعد 

داد. 
وی گفت: گره بــاز کردن برای 
چهره های فعال و خوش سابقه حوزه 
صنعت و تولید و صادرات کشور جزء 
مواردی اســت که کاملًا در راســتای 
رســالت های ماســت و مفتخریم که 
بــه این افراد کمک کنیــم تا هم برای 
خودشــان منفعتی داشــته و هم برای 
اقتصاد کشور ارزآوری منفعت داشته 
باشــند.وزیر اقتصاد همچنین گفت: 
در شــورای گفتگوی دولت و بخش 

خصوصــی حل برخی از مســائل را 
در حوزه داخلی در دســتور کار قرار 
می دهیم اما واقعیت این اســت که در 
جاهایی که نیازمند قاعده گذاری ها یا 
تغییر قوانین و قواعد مصوبات هیئت 
دولت هستیم، ظرفیت دبیرخانه اتاق 
آنچنان که باید  فعال نیســت که آن هم 

می تواند تکمیل شود.
وزیر اقتصــاد همچنین در ادامه 
جلسه با اشاره به لزوم تشکیل کارگروه 
مشــترک کارآفرینان با وزارت اقتصاد 
توضیح داد: ســوال مختص کارگروه 
این اســت کــه چه قاعــده و قانونی 
دولت و مجلس در کشور حاکم کنند 
تا شما تولیدکنندگان و صادرکنندگان 

راحت تر بتوانید صادر کنید، بزرگ تر 
و قوی تر شوید و بتوانید در دنیا رقابت 
کنید. خاندوزی بیــان کرد: وظیفه ما 
در کارگــروه این اســت که مصادیق 
مشــخص و موردی را پیش ببریم، تا 
آرام آرام این درختی که ثمر می دهد با 
امید بیشتری به ثمر برسد، چه بسا کار 
بلندمدتی ازاین جهت در پیش داشته 

باشیم.

خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی:

ادعا نداریم شق القمر کرده ایم
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